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 گفته می شود در بحبوحه جنگ جهانی 
دوم کــه انتظــار می رفــت تهدیدهــای 
جانی، کمبود مواد غذایی، از دست دادن نزدیکان 
و... باعث افزایش آمار خودکشــی شود، چنین 
اتفاقی رخ نداد. در عوض پس از جنگ جهانی، 
این آمــار به خصــوص در کشــورهایی کــه بازنده 
جنــگ شــناخته می شــدند، فزونــی یافــت. 
جامعه شناســان علت را در حس همبستگی و 
امیــد بــه پیــروزی جســته اند و بــه ایــن نتیجــه 
رســیده اند که پس از جنگ، خبــری از آن هدف 
مشــترکی کــه یــک جامعــه متحــد بــه دنبالش 
بودنــد، نبــود و افــراد تــازه دریافته بودنــد که چه 
ســر  پشــت  را  ســختی هایی 
گذاشــته اند. این چنیــن بــود کــه 
کسانی که توانسته بودند از آتش 
جنگــی جهانی جان ســالم بــه در 
ببرند، خود پایان زندگی شان را رقم 

زدند.

 منظور اینکــه »امید« در 
عین حــال کــه شــکننده 
است، بسیار قدرتمند نیز هست. 
آن قدر قدرتمند که می تواند شما را 
در زمانه جنگ سر پا نگه دارد و آن قدر شکننده 
کــه می تواند در زمانه صلح به ســادگی از دســت 
برود. وقتی مدیر استارتاپ استودیوی »سلام« 
که در این شــماره کارنگ با او گفت و گو کرده ایم، 
می گویــد متخصصان سیســتان و بلوچســتان 
دغدغــه ماندن و ســاختن دارنــد و اگر برایشــان 
زیرساخت فراهم شود، می توانند با درک درست 
نیازهــای جامعــه بــه ایــن اســتان و اســتان های 

هم جــوار کمــک کننــد، قــدرت امیــد را درک 
می کنیــم. کتایــون ســپهری هــم چنــدی پیــش 
تعریف می کرد در یک رویداد استارتاپ ویکند در 
زاهدان با چنان ایده های درخشانی مواجه شده 
که پیش بینی نمی کرده و همان جا توانسته برای 

چند ایده سرمایه گذار نیز جذب کند. 

بررســی  یــک  باشــد  لازم  شــاید   
جامعه شناسانه صورت گیرد تا ببینیم 
چه عواملی می تواند افراد را آن قدر پایبند شهر و 
دیار خود کند که با وجود تمام سختی ها و بعضاً 
محروم بــودن از برخــی نیازهــای اولیــه، هچنان 
بمانند و بســازند. آیا این اتفاق به واسطه بحران 
مشترکی است که مردم این استان سال هاست 
در کنار یکدیگــر آن را تجربــه کرده انــد و امید به 

برون رفت از این بحران دارند؟ 

 همان قــدر که شــنیدن ایــن خبرهــا از 
ســوی فعــالان حــوزه نــوآوری مــن را 
امیــدوار می کنــد، باعث دلهــره و نگرانــی ام نیز 
می شــود. با خود فکر می کنم آیا ممکن اســت 
پیــش از آنکه بحــران این اســتان پایــان پذیرد، 
بی توجهی به ظرفیت هــا و ذهن های خلاق، نور 
امید را در دل این افــراد خاموش کند و آنها هم 
با دســت های بالابرده به نشانه تسلیم در برابر 
شرایط غیر قابل تغییر، از دیار خود دل بکنند و 
عازم شهرها یا کشورهای دیگر شوند؟ امیدوارم 
چنین نشود و امیدوارم سیستان و بلوچستان 
به نمونه ای اســتثنایی از تأثیر امیــد و پایمردی 
تبدیــل شــود؛ امیــدی شــکننده دارم و در عین 

حال قدرتمند.

INTROسرآغاز

آیاسیستانوبلوچستانمیتواند
بهنمونهایاستثناییازتأثیرامیدوپایمردیتبدیلشود؟

در میانه امید و ناامیدی

عضوهیئتمدیرهآیتولدرجشنوارهشیخبهاییمطرحکرد

 رگولاتوری استارتاپ ها را
به چشم رقیب می بیند

شــاهین شــاهمیر، عضو هیئت مدیره هلدینگ کیــان افق 
هیربــد در نشســت تخصصــی اســتراتژی و چالش هــای 
رشد کســب وکارها که در خلال هفدهمین جشــنواره ملی 
فن آفرینی شــیخ  بهایــی برگــزار شــد، گفت: »اکوسیســتم 
استارتاپی کشور طی چهار ســال اخیر، نقاط روشن اندکی 
را در کارنامــه خــود داشــته و در ایــن بین نهــاد رگولاتــوری با 
تصمیم های غیر قابل پیش بینی خود، بیشترین لطمه را به 

کسب وکارهای نوپا وارد کرده است.«
شــاهمیر افــزود: »پذیــرش یــک اســتارتاپ به عنــوان یــک 
کســب وکار نوپــا، دو ســوی متفــاوت دارد کــه هــم از منظــر 
درون ســازمانی و هــم از نظــر نهــاد رگولاتــوری قابل بررســی 
اســت. موضــوع ایــن اســت کــه متأســفانه پذیــرش یــک 
اســتارتاپ به عنــوان یک کســب وکار نوپــا و تفاوت هــای آن 
با یک کســب وکار کوچک، متوســط یا بــزرگ از منظر نهاد 
قانون گذار مورد توجه قرار نمی گیرد. در واقع نهاد رگولاتوری 
همان نگاه و برخوردی را که با یک کسب وکار متوسط یا بزرگ 
دارد، با یک استارتاپ که هنوز در مراحل اولیه رشد و کشف 
کاربر و کشــف محصول اســت، داشــته اســت. بــرای مثال 
در حوزه بیمه، دریافت مجوز از رگولاتــوری اولین مانع برای 
استارتاپ هاست، اما آیا نهاد قانون گذار در این مسیر امکان 
شکست یا عقب گرد را در مراحل اولیه رشد یک استارتاپ 
مد نظر قرار می دهد؟« به اعتقاد او، متأســفانه امروزه نهاد 
قانون گذار، استارتاپ ها را به عنوان یک رقیب بالقوه می بیند 
و در شــرایطی که نهادهای دولتی با پشتوانه های مالی قوی 
فعالیت می کنند، یک استارتاپ باید در تک تک مراحل رشد 
خود در مقابل رانت های اطلاعاتی، رســانه ای و... تاب آوری 
داشته باشد. شــاهمیر ضمن انتقاد از عدم حمایت دولت 
از کسب وکارهای نوپا گفت: »چرا باید نهادهای حاکمیتی 
تبلیغات گســترده ای بــرای ارائه یک ســرویس یــا محصول 
انجام دهند، در حالی که این با ماهیت قانون گذار در تعارض 
اســت و حتی نمونه باکیفیــت این خدمت پیش تر توســط 

اکوسیستم استارتاپی توسعه پیدا کرده است.«
عضو هیئت مدیــره هلدینگ کیــان افــق هیربد با اشــاره به 
اجــرای سرویســی بــا عنــوان پــردازش در مجموعــه تحــت 
مدیریت خود گفــت: »وجود خطــا در ثبت تخلف توســط 
دوربین هــای پلاک خوان به اســتفاده از اپراتورهای انســانی 
برای تضمین دقت پلاک خوانی خودروهای متخلف منجر 
شد و ما در سال ۱۳۹۸ پیشنهاد جمع سپاری این پروژه را در 

بین عامه مردم مطرح کردیم که با تأیید سازمان های مربوطه 
این پلتفرم در کنار اپراتور سنتی جمع سپاری شد.«

وی به اجرای این پروژه با تکیه بر توان مردمی و با یک ششم 
هزینه اجرای سازمانی اشاره کرد و گفت: »این طرح در کمتر 
از ۴0 روز )به جای شش ماه( با دقت نزدیک به ۱00درصدی 
به پایان رسید و برای بیش از ۲۶ هزار نفر شغل ایجاد شد که 
عموماً این اپراتورها از بین افراد معلول، کم توان و سرپرست 
خانوار به منبع درآمد رســیده بودند.« عضــو هیئت مدیره 
هلدینگ کیان افق هیربد ضمن ابراز تأسف از سرنوشت این 
طرح کارآفرینی بیان کرد: »پروژه ای کــه لایق دریافت جایزه 
سال کارآفرینی از ریاست جمهوری بود، به دلیل کج سلیقگی 
مدیران وقت مورد حمایت قرار نگرفت.« شاهمیر با اشاره به 
چالش های استارتاپ ها با رگولاتوری گفت: »هلدینگ کیان 
در طول فعالیت خود حدود ۲۶ خدمت متفاوت ارائه داده، 
اما اکنون با توجه به تجارب گذشــته، ســعی داریــم در ارائه 
خدمات تا آنجا کــه می توانیم کمترین اصطــکاک را با نهاد 

رگولاتوری به عنوان نهاد ناظر داشته باشیم.«
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ترکیبهیئتنمایندگاناتاقتهرانبایککرسیخالینهاییشد

 حضور فعالان آی تی و بانکی در هیئت نمایندگان
وزارت صمت در نامه ای خطاب به مسعود خوانساری، 
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران، 
اسامی ۱۵ نماینده هیئت نمایندگان اتاق تهران را اعلام 

کرد.
پیش از این چهــار نماینــده از پنج نماینــده دیگر دولت 
توسط وزارت جهاد کشاورزی اعلام شده بودند و بعد از 
تکمیل فهرســت هیئت نمایندگان اتاق تهران بناســت 
که اولین جلسه این هیئت سه شنبه دوم خردادماه با ۱۹ 

نماینده دولت برگزار شود.
هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران شامل ۶0 نماینده 
است که ۴0 نماینده آن از بخش خصوصی و ۲0 نماینده 

آن از طرف دولت انتخاب می شود.

در میــان اســامی برگزیــدگان انتخابــات اتاق تهــران نام 
چنــد فعــال صنــف فنــاوری اطلاعــات از جمله شــهاب 
جوانمــردی، فرزیــن فردیس و افشــین کلاهی به چشــم 
می خورد. گفتنی اســت که این انتخابات بــا یک تأخیر 
۱0روزه برگزار شــد کــه دبیر انجمــن نظارت بــر انتخابات 
در مصاحبــه ای دلیــل این تأخیــر را کثــرت اعتراض ها و 
مستندات ابرازی نامزدهای انتخاباتی و ضرورت بررسی 
دقیق آنها برای حفظ حقوق داوطلبــان عنوان کرد. بعد 
از برگــزاری دهمیــن دوره انتخابــات اتاق هــای بازرگانــی 
سراســر کشــور در اســفندماه ســال گذشــته انتخابــات 
هیئت رئیســه اتاق هــای بازرگانــی سراســر کشــور برگزار 

می شود.

المیراحسینی
سردبیر

elmirahosseini
@gmail.com
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دعوت برای مشارکت
در الکامپ

رئیــس ســازمان نظــام صنفــی رایانــه ای 
کشــور، از اعضــای ایــن مجموعــه بــرای 
مشارکت در رویداد الکامپ دعوت کرد.

 تغییر مدیرعامل رایتل
حســین ملازاده دانش آموخته 
بســیج  عضــو  و  شــریف  دانشــگاه 
دانشــجویی ایــن دانشــگاه بــه  عنــوان 
مدیرعامــل جدیــد اپراتــور ســوم، رایتــل 
جایگزیــن یاســر رضاخواه شــد. ملازاده 
پیش تر دبیر ســتاد اقتصــاد دیجیتال و 

هوشمندسازی معاونت علمی بود.

تعطیلی پلتفرم پروفایل
ایرانــی  اجتماعــی  شــبکه 
»پروفایــل« به فعالیــت خود پایــان داد. 
ایــن شــبکه اجتماعــی کارکردی مشــابه 

لینکدین داشت.

جرم انگاری ترویج برهنگی
در پیش نویــس قانــون جدیــد 
عفــاف و حجاب کــه تــازه انتشــار یافته، 
ترویــج برهنگی در فضــای مجــازی جرم 

انگاری شده است.

»رضــا قربانــی«، مدیــر انتشــارات »راه پرداخــت« در 
ششــمین روز از ســی وچهارمین نمایشــگاه تخصصــی 
بین المللــی کتــاب دربــاره آینده صنعت نشــر در ســایه 
اقتصاد دیجیتال سخنرانی کرد. بر اساس گفته های او، 
بســیاری از افراد بر این باورند که صنعت چاپ در عصر 
فناوری های نوین رو به سقوط است و با گسترش فناوری 
نمی توان آینــده ای برای این صنعت متصــور بود. اینکه 
»آیا کتاب آینده ای دارد؟«، »ســرانجام کتاب چاپی چه 
خواهد بــود؟«، »آیا کتــاب چاپــی در دنیای امــروز مهم 
است؟« و »در آینده کتاب ها چه شکلی به خود خواهند 
گرفت؟« از عمده ترین دغدغه های ناشران چاپ در چند 
سال اخیر و از جمله پرتکرارترین ســؤالات مردم در این  

خصوص در فضاهای اجتماعی بوده است.
به گفته قربانی، در ســال های گذشــته بســیاری از افراد 
صنعت چاپ را صنعتی رو به خط پایــان می دیدند و بر 
این گمان بودند که در عصر فناوری شــیوه ســنتی چاپ 
زنده نخواهــد ماند. او می گوید: »گرچــه تأثیر فناوری بر 
صنعت نشر غیرقابل انکار است اما ۸0 درصد کتاب های 
فروخته شده در سال های اخیر از دسته کتاب های چاپی 

بوده اند نه فایل صوتی یا نسخه دیجیتال.«
قربانی می گوید بر اســاس آمارهای ارائه شــده، از هر ۱0 
کتابی که به فروش می رســد ۹ نســخه چاپی و فقط یک 
نسخه آن دیجیتال است. این تعریف ممکن است برای 

برخی نشانگر آینده دار بودن کتاب دیجیتال باشد، اما 
واقعیت این است که ســهم کتاب دیجیتال در برهه ای 
از زمان به ۶۵ و ۵0 درصد هم رســیده، اما به مرور ســهم 
این مدل از کتاب از ســبد خریدها کم شــد و امروز به ۱0 

درصد کاهش یافته است.
مدیــر انتشــارات راه پرداخــت اضافه کــرد کــه نباید این 
بازگشت تمایل ها به کتاب های چاپی را به قداست کاغذ 
و بی اهمیت بودن نسخه های دیجیتال تعمیم دهیم، در 
نظر داشته باشیم که کاغذ هم نوعی فناوری است که به 
برق نیازی ندارد و هرآنچه بر آن ثبت می شــود همیشــه 

ثابت خواهد ماند.
او معتقد است صنعت نشــر در هر دو بخش دیجیتال 
و چاپی آینده خواهد داشت، اما لازم است از اغراق های  

حذف شدن کتاب های چاپی هم عبور کنیم.
قربانی با اشــاره به اهمیــت کتاب در دنیای امــروز ادامه 
داد: »چند سالی است که کتاب به محصولات رسانه ای 
ماننــد روزنامه، تلویزیــون، مجله، فیلم و… اضافه شــده 
اســت. هــدف از تولیــد کتــاب در ســاختار رســانه ای بــه 
چهار موضوع  آموزش، اطلاع رســانی، انتقال فرهنگ و 

سرگرمی سازی دلالت دارد.«
او با اشــاره به مدل ساده شــده نظــام رســانه توضیح داد 
که به  طــور کلی نظام رســانه بــه موضوعاتــی مانند نظام 
اقتصــادی، اجتماعــی، سیاســی، فرهنگــی و نیز ســواد 

رسانه ای و رسانه های بیگانه منشعب می شود و اهدافی 
مثل به دست آوردن بازار، مسئولیت اجتماعی و فعالیت 
حرفه ای را به شــکل خصوصــی، عمومی و دولتــی در بر 

می گیرد.
قربانی گسترش فناوری را با به انزوا کشیده شدن شیوه 
تولید ســنتی چاپ در تضــاد نمی داند. او درباره مســیر 
پیــش  رو و چشــم انداز آن پیش بینی می کنــد: »فناوری 
نحوه فــروش، توزیــع و شــیوه های تولید محتــوا را تحت 
تأثیر قرار خواهــد داد؛ مدل های جدیدی از کســب وکار 
وارد صنعت نشر می شــود و ارزش پیشــنهادی، مسیر 

ارتباط با مشتری و نوع مخاطبان تغییر می کند.«
انتشــارات تخصصــی راه پرداخــت بــا کتاب هــای حوزه 
فناوری مالی با موضوعات ارزهای دیجیتال و بلاکچین، 
هوش مصنوعی، علوم داده، نوآوری، اقتصاد دیجیتال، 
حقــوق، امنیــت، فین تــک و زیرشــاخه های آن یکــی از 
ناشرانی بود که در سی وچهارمین نمایشگاه تخصصی 
بین المللی کتاب حضور داشت. این نشر در نمایشگاه 
کتــاب، آخریــن کتاب هــای چــاپ شــده خــود را ازجمله 
»کســب وکار نویــن مشــاوره«، »حکمرانــی دیجیتال«، 
»چــاپ آخــر قانــون بی قانونــی«، »آینــده در اشــتراک 
است«، »راهنمای تصویری فریلنسری«، »زیکونومی«، 
»فریلنســر شــش رقمی«، »بزونومیکــس«، »مبانــی 

متاورس« و… ارائه کرد.

مدیرانتشاراتراهپرداخت
دربارهآیندهصنعتنشر
درعصراقتصاددیجیتال:

پایان ناپذیری 
عصر 

کتاب های 
 کاغذی

مدیرعاملشرکتملیانفورماتیکمطرحکرد:

 میزان کارمزد در شبکه بانکی
در مقایسه با سایر بازارها بسیار ناچیز است

علــی عبداللهــی، مدیرعامل شــرکت ملــی انفورماتیک در 
مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت خدمات انفورماتیک 
با تأکید بر ضرورت اصلاح نظام کارمزد در صنعت بانکداری 
و پرداخــت الکترونیکــی گفــت: »در صــورت عــدم تغییر و 
اصلاح نظــام کارمــزدی فعلی، ســرمایه گذاری برای توســعه 
زیرســاخت های فنی و امنیتی این صنعت بــا بحران جدی 

مواجه خواهد شد.«
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی انفورماتیک، عبداللهی 
با بیان مقایسه ای از نرخ کارمزد در بازارهای رقیب از جمله 
بازار سرمایه با میزان کارمزد در شبکه بانکی، اظهار داشت: 
»بر اساس نظام کارمزد فعلی، به ازای هر تراکنش خرید یک 
میلیون تومانی در شبکه بانکی حداکثر ۲۷۵ تومان کارمزد 

اخــذ می شــود و ایــن در حالی اســت که بــه عنوان مثــال در 
بازار سرمایه برای یک تراکنش یک میلیون تومانی خرید یا 
فروش بدون احتساب مالیات در مجموع بالغ بر ۷۴۲۴ تومان 
کارمزد از فروشنده و خریدار اخذ می شود و این یعنی به طور 
متوسط هر تراکنش در این بازار بیش از ۳0 برابر شبکه بانکی 

کارمزد می سازد.«
عبداللهــی کــه بــه عنــوان ریاســت مجمــع عمومــی عادی 
ســالیانه شــرکت خدمــات انفورماتیک ســخن می گفت با 
بیان اینکه در صورت عردم تغییر نظام کارمزدی در شــبکه 
بانکی سرمایه گذاری های لازم و ضروری در توسعه بانکداری 
دیجیتال و تأمین امنیت سایبری این حوزه با بحران جدی 
مواجه خواهد بود، افزود: »بررسی ها نشان می دهد حجم 

و میزان ســرمایه گذاری ذینفعان مختلف از جمله بانک ها 
و شــرکت های پرداخت و غیره برای توسعه زیرساخت های 
فنــی شــبکه بانکــی در ســال های اخیــر بیــش از ۴0 درصد 
کاهش یافته و این امر در صورت عدم پیش بینی راهکارهای 
مناســب، در آینده به طور حتم به یک چالش جدی مبدل 

خواهد شد.«
گفتنی اســت مجمع عمومــی عــادی ســالیانه و فوق العاده 
شــرکت خدمات انفورماتیک، به ریاســت علی عبداللهی، 
مدیرعامل شــرکت ملــی انفورماتیــک و با حضــور اکثریت 
ســهامداران حقیقی و حقوقی برگزار شد و ضمن تصویب 
صورت های مالی، مقرر شد ۶0 درصد سود شرکت به عنوان 

سود سهامداران تقسیم شود.
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گزارش ويژه
S P E C I A L
R E P O R T

مهم است از چه زاویه ای به موضوع دورکاری نگاه کنیم. 
پاندمی کرونا در حالی ما را مجبور به مواجهه با این پدیده 
کرد که پیش از آن یــا تجربه ای در این زمینه نداشــتیم یا 
اگر هم تجربــه ای از دورکاری مشــاهده می شــد، محدود 
بــود و کمتــر شــاهد ظهــور پدیــده ای بــه نــام دورکاری در 
کســب و کارها بودیــم. در ابتــدای مســیر، شــرایط ایجــاد 
دورکاری در ســازمان ها تحــت تأثیر عواملــی نظیر میزان 
انطباق فرهنگــی کســب وکارها و تیم هــای کاری با پدیده 
دورکاری بــود. علاوه بــر آن ابزارهــا و زیرســاخت های لازم 
هم به شــکلی مناســب فراهــم نبــود. فرهنــگ کاری رایج 
در تیم ها و ماهیت وظایف، به بازنگری نیاز داشــت و این 
امر در ســریع ترین زمان ممکن بایــد اتفاق می افتــاد. در 
کنار اینها، نوع شــخصیت افــراد و نحــوه مواجهــه با کار 
کــردن در فضایــی دور از محیــط شــرکت و صرفــاً مجازی 
همراه با اخبــار ناامیدکننده از کرونا، گاهی مشــکلاتی را 
به وجود مــی آورد. بعضــی از افراد بــا وجود اینکــه امکان 
دورکاری داشــتند، به واسطه مثلاً شخصیت برون گرایی 
که داشتند ترجیح می دادند به شکل حضوری کار کنند و 
با افراد تعامل داشته باشند. یکی از عوامل مهم در اجرای 
تجربه موفق افــراد در دورکاری به زعم من، تعهد نســبت 
به اســتانداردها و فرهنگی بود که رهبران کسب و کارها با 
همراهی افراد می بایســت نهادینه می کردنــد. در دنیای 
vuca تغییر امری اجتناب ناپذیر بود و اتفاقاً فکر می کنم 
تجربه بســیار خوبی در تغییــر فرهنگ کاری ســازمان ها 
در ایران شــکل گرفت که زودتــر از این می بایســت اتفاق 
می افتاد. از آنجا که سهم بیشتر تجربه شخصی من در 
این سال ها همکاری با کســب وکارهایی است که با حوزه 
فنــاوری روز و فنــاوری اطلاعات ســر و کار دارنــد، می توانم 

بگویم بیشترین سهم کار در این گونه شرکت ها را دورکاری 
به خود اختصاص می دهد. به هر صــورت کرونا فروکش 
کرد و بعضی از سازمان ها تجربه بسیار موفقی با موضوع 
دورکاری داشتند و کماکان همان را ادامه می دهند. اما با 
وجود بلوغ نسبتاً خوبی که برای ایجاد فضای دورکاری در 
این سه اتفاق افتاد، برخی شــرکت ها دچار چالش هایی 
جدی شــدند. چالشــی که بعضاً شــرکت ها با آن مواجه 
شــدند این بود که نیروهــای فنی و متخصــص در فاصله 
این ســه ســال به همکاری بــا شــرکت های خــارج از ایران 
علاقه مند شــدند. تفاوت دســتمزد و نــرخ دلار جذابیت 
غیرقابل انــکاری بــرای این دســته از متخصصــان فراهم 
می کند. شــرایط کار حضــوری هر چقــدر هم کــه ایده آل 
باشد، به مرور زمان توان رقابت با جذابیت مالی پروژه های 
خارجی را نخواهد داشت. توســعه دهندگان و افرادی که 
دورکاری را ترجیح می دهند، بعضاً در کنار کار دائمی خود، 
پروژه هایی از خارج کشور هم می گیرند تا بتوانند علاوه بر 
پیشرفت موقعیت خود، درآمد خود را نیز افزایش دهند. 
اینجاســت که دورکاری بــه جای اینکــه به چابکــی تیم و 
کاهش هزینه های شرکت کمک کند، چالش های جدیدی 
را برای آن به وجود می آورد. افزایش تورم و دســتمزدهای 
غیر قابل رقابت با فضای جهانی بسیاری از متخصصان 
ایرانی را که در داخل کشور مانده اند و مهاجرت نکرده اند، 
بــه دورکاری بــا شــرکت های خارجــی ســوق داده اســت. 
متخصصــان در هر جــای دنیا با دســتمزدهای جــذاب و 
قابل قبول می توانند کار کنند و چنانچه شرایط در خارج 
کشور مهیا باشد، حتماً مهاجرت می کنند که متأسفانه 
این روزها به وفور شاهد خروج نیروی متخصص از کشور 
هستیم.  به هرحال شــرکت ها برای حفظ نیروهای خود 

دچار چالش هستند و این چالش برای افراد دورکار بیشتر 
اســت. طبعاً نمی توان جلوی این امر مقاومت کرد، بلکه 
باید از طریق تعریف و بازطراحــی اقدامات لازم واکنش و 
پاسخ مناسبی یه این امر نشان داد. برای مثال شرکت ها 
می توانند از طریق تعریف پروژه هایی که به دنبال ایجاد 
فضــای یادگیــری و ارتقــای مهارت های تخصصــی افراد 
باشد یا معنادار کردن کار و ایجاد مکانیسم های انگیزشی 

بتوانند بــرای تعداد روزهای بیشــتر، 
نیروهای دورکار خود را در محل 

کار حاضــر ببیننــد. ســال 
گذشــته در همــراه کارت، 
سنجش تعلق سازمانی را 
اجرا و بینش های مهمی را 

از آن دریافت کردیم. 

مدیران را برای دورکاری تربیت کنیم
یوسف غروی/ مدیر منابع انسانی بانک سینا

اغلــب کارجویــان خصوصــاً آنهایــی کــه در حــوزه آی تی 
فعالیت می کنند، بیشتر علاقه دارند که به صورت دورکاری 
مشــغول بــه کار شــوند. این خواســته نــه بر اســاس یک 
فرهنگ جدید، بلکه بر اساس یک اپیدمی جدید است. 
فرهنگ جدیدی در این حوزه نهادینه نشده، بلکه بیشتر 
بر اساس شنیده ها و دیده ها در شرکت های دیگر است. 
بسیاری از کارجویان هنگام مصاحبه این موضوع را از ما 
می پرسند که آیا امکان دورکاری وجود دارد یا خیر و ما در 
جواب آری یا خیــر می گوییم که نهایتاً آنهــا با ما منطبق 
می شــوند. اما افــرادی هم هســتند که بر شــکل دورکاری 
اصرار دارند و فقط این شیوه را ترجیح می دهند. این ممکن 
است در تصمیمات شرکت های مختلف نتایج مختلفی 

داشته باشد.
در پاسخ به این موضوع که آیا دورکاری در ایران شکست 
خــورده اســت؛ اگــر بخواهــم به صــورت عمومــی و کلــی 
پاســخ بدهم باید بگویم بلــه. تا حــدود زیادی این شــیوه 
از کار شکســت خورده اســت. بــه ایــن دلیل که مــا هنوز 
نتوانســته ایم فرهنــگ ســازمانی را بــا شــرایط دورکاری 
منطبق کنیم. ما باید اول از همه شــرکت ها و کارفرما ها را 
برای این موضوع تربیت کنیم. یعنی بایــد این آمادگی را 
برای مدیران به وجود بیاوریم که اگر شــخصی در فضای 
بیرون از شرکت، در خانه یا مســافرت مشغول کار است 
و ابزار نظارت بر عملکرد او هم فراهم است، این یعنی آن 
شخص در حال کار کردن است و به این معنی نیست که 
چون در شرکت حضور فیزیکی ندارد، پس کاری هم انجام 

نمی دهد. وقتی ابزار مناسب ارزیابی عملکرد وجود دارد 
و شما می دانید که فرد در لحظه چه کاری انجام می دهد، 
فارغ از اینکه چه لباســی بــه تــن دارد یا در چه شــرایطی 
نشسته و کار می کند، می توانید اذعان کنید که کار شما 
انجــام شــده اســت. در نــگاه ســنتی، معنــای کار مبتنی 
بر نتیجه نیســت و افــراد بابت حضــور خود در ســازمان 
حقوق دریافت می کنند. این شکل در ادارات دولتی کاملاً 
مشهود است. افراد بابت حضورشان حقوق می گیرند و 
بابت کاری که باید انجام دهند، پاداش می خواهند. این 
امر در سازمان های دولتی بســیار مرسوم است. از طرفی 
حساسیت های هر سازمانی هم متفاوت است. خود ما در 
سازمان مان به واسطه امنیت و ملاحظات مختلف ترجیح 
می دهیم افراد به صورت حضوری مشغول به کار شوند. 
همان طور که گفتم بخش زیادی از این مسئله با شرایط و 
فرهنگ سازمانی مرتبط است. همیشه به این نکته اذعان 
دارم که فرهنگ سازمانی یک نسخه نیست که بتوان آن 
را برای هر شرکتی پیچید. هر شرکتی با توجه به ساختار 
خود، جایگاهی که از قبل داشته و جایگاهی که می خواهد 
به آن برسد، فرهنگ سازمانی خود را ایجاد می کند. در 
واقع فرهنگ ســازمانی رفتارهای تکرارشونده مدیران 
اســت. اگر قرار اســت من چیزی را به عنــوان ارزش در 
سازمان خودم جاری کنم، به مدیران ارشدی نیاز دارم 
که بتوانم به آنها اعتماد کنم. ما شاهد ورود نسل زد به 
بازار کار هستیم و باید بتوانیم ساختارهای جدیدی را 

برای تیم های جدید و جوان فراهم آوریم. این نسل شرایط 

و ســازوکارهای متفاوتی دارد و بعضاً هم می بینیم که به 
بسیاری از بدیهیات حرفه ای کار پایبند نیستند و اخلاق 
کاری حتی در نیروهای متخصص هم دچار آسیب شده و 

این اوضاع جالبی برای فضای کسب و کار نیست.

معنادار کردن کلید یادگیری
امید صادقیان پور/مدیر منابع انسانی همراه کارت

REVIEWبررسی

نگاهیبهچالشهای
دورکاری

 از دست رفتن
فرهنگ سازمانی

بدون شــک، دورکاری به شرکت ها امکان 
می دهد تا از توانمندی های گســترده تری 
در جذب و نگهداری نیروی کار بهره ببرند. 
بــا ایــن حــال، در عیــن حــال کــه دورکاری 
فرصت های بســیاری را به شرکت ها ارائه 
می دهد، چالش هایی نیز به همراه دارد که 

باید مدیران آن را در نظر بگیرند.

1
مدیریــت ارتبــاط: در دورکاری، ارتبــاط 
مســتقیم و حضــوری کاهــش می یابــد و 
ارتباطات مبتنی بر فنــاوری جایگزین آن 
می شــود. مدیریــت ارتباطــات مؤثــر و به 
حداکثر رساندن هماهنگی بین کارمندان 

به عنوان یک چالش مهم مطرح است.

2
نگرش فرهنگ سازمانی: فرهنگ سازمانی 
نقش بســیار مهمــی در ایجــاد تعاملات 
مثبت و همکاری بین اعضای یک سازمان 
دارد. در دورکاری، حفظ فرهنگ سازمانی 
و ایجاد ارتباط وابســته به مشــارکت بین 

اعضا، چالش مهمی است.

3
تعامل و تیم سازی: با حذف فیزیکی بودن 
محیــط کار، امــکان تعامــل و تشــکیل 
تیم های کاری به صورت مستقیم کاهش 
می یابد. به عنوان یک چالش، شــرکت ها 
باید راهکارهایی برای تشویق به همکاری 

و تعامل در محیط دورکاری ایجاد کنند.

4
مدیریــت عملکــرد: ارزیابــی و مدیریــت 
عملکرد کارمندان در محیط دورکاری نیز 
چالش های خاص خود را دارد. مدیران باید 
با اســتفاده از ابزارهای فنــاوری اطلاعاتی 
بــه روش هــای جدیــدی بــرای اندازه گیری 
و ارزیابــی عملکــرد کارمنــدان در فضــای 

مجازی روی بیاورند.

5
حفــظ امنیــت و حریــم خصوصــی: بــا 
افزایش استفاده از فناوری و ارتباطات در 
دورکاری، مســئله حفظ امنیت اطلاعات 
و حریم خصوصی کارمندان به چالشــی 
بــزرگ تبدیــل می شــود. شــرکت ها بایــد 
تدابیــری بــرای محافظــت از اطلاعــات 
محرمانه و افزایش امنیــت داده ها در این 

محیط را اتخاذ کنند.
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زنان نوآور
I N N O V A T I V E

 W O M E N

دربارهجسیکاتان

عملکرد درخشان
جســیکا تــان مدیــر اجرایــی و مدیرعامل 
گــروه شــرکت بیمــه »پینــگ آن« چیــن 
است. او این شرکت را به یکی از بزرگ ترین 
تسهیل کنندگان مراقبت های بهداشتی 
در جهــان تبدیــل کــرده و همیــن اتفــاق 
باعــث شــده او یکــی از قدرتمندتریــن 
زنــان در تجارت شــود. اما او چه مســیری 
را تــا کنــون پشــت ســر  گذاشــته اســت؟ 
جســیکا در ســنگاپور متولــد شــد. او بــا 
سخت کوشی توانست بورسیه دانشگاه 
فنــی ماساچوســت را بــه دســت آورد، اما 
پدرش به دلیل اینکه نمی خواســت برای 
تحصیل او وثیقه ای به دانشگاه بسپارد، 
قبول کرد که کل شــهریه را پرداخت کند، 
اما بحران مالی در آسیا باعث شد جسیکا 
ناچــار باشــد بــرای پرداخــت شــهریه در 
طــول زمــان دانشــجویی کار کنــد. او پس 
از فارغ التحصیلــی، بلافاصله به شــرکت 
مشاوره مک کنزی پیوست. اواسط ۲00۲ 
ازدواج کرد و به ســنگاپور بازگشت. در آن 
زمان شرکت پینگ آن مشتری مک کنزی 
بود و جسیکا بلافاصله پس از بازگشت به 
سنگاپور در تیم پروژه قرار گرفت. وضعیت 
چنان بحرانی بود که مدیر ارشد مک کنزی 
معتقد بود بــه جای توســعه و پیشــرفت 
پینگ آن فقط باید به بقای این شرکت فکر 
کرد، اما جسیکا شجاعانه قبول کرد پروژه 
را پیش ببرد و چنان درخشــان ظاهر شد 
که بعد از ۱0 سال به طور کامل به پینگ آن 
پیوســت و مدیر اجرایی آن شد. جسیکا 
مادر دو فرزند است و به واسطه اینکه محل 
زندگی خانــواده و دخترانش در ســنگاپور 
اســت، اصرار زیادی بر برنامه های تعادل 

کار و زندگی دارد.

INTRODUCTIONمعرفی

گفتوگوبانسترندوستیکهکسبوکار»اوپال«رادرحوزهمدواستایلادارهمیکند
زنان و فشن دو همراه پرتکرارند. در این شماره کارنگ به سراغ نسترن دوستی رفته ایم که بر پایه دغدغه استایل و خرید بهینه، کسب و کار آنلاینی را راه اندازی کرده است. دوستی کارشناس 
نرم افزار است و از کودکی علاقه خاصی به خلق ایده های مختلف با کامپیوتر داشته است. خودش می گوید همواره در حال ساختن و خراب کردن سایت و انیمیشن و اپلیکیشن بوده تا در 

سال 201۵ اولین استارتاپ ویکند در زنجان برگزار می شود. او با شرکت در این رویداد متوجه می شود علاقه بسیاری به فضای استارتاپی دارد و از همان روز تصمیم می گیرد کسب و کار خود را 
آغاز کند. پس از پایان دانشگاه و بعد از چند همکاری، در نهایت می تواند گروه همراه و همفکر خود را بیابد و به صورت جدی وارد فعالیت های استارتاپی شود. آنچه در پی می آید گفت و گو با 

دوستی درباره کسب و کار او، »اوپال« است.

 مزیت رقابتی ما
تیم متخصص مان است

لطفاً از ماهیت کسب و کارتان بگویید.
اوپال یک پلتفرم تخصصی استایلینگ است و هدف ما ارائه 
دانش خوش پوشی است. ما به افراد کمک می کنیم لباس ها و 
استایل های مناسب را که در فروشگاه های اطراف شان موجود 

است، بشناسند و بخرند.

 یعنی اوپال یک مجله اطلاعات استایل 
است به همراه آدرس و محصول فروشگاه ها؟

در ابتدا ما پلتفرم جست و جوی لباس در فروشگاه ها بودیم. 
مثــلاً مشــتری یک مانتــوی مشــکی احتیــاج داشــت که ما 
مدل های آن را به انضمام نشانی فروشگاه های نزدیک به او 
نمایش می دادیــم. اما اکنون تیم استالیســت ما لباس های 

موجود را با هم ست می کنند و استایل پیشنهادی را برای افراد 
ارائه می دهند. علاوه بر آن، اگر فردی به مشــاوره تخصصی 
استایل و پوشش احتیاج داشته باشد، به صورت شخصی با 

استایلیست های ما مشاوره خواهد داشت. 

 از چه زمانی این کار را آغاز کردید؟

I N T E R V I E W

انتشارات راه پرداخت  |  عصرتراکنش  |  کارنگ  |  رمزارز  |  بیمه دیجیتال  

رمـــزارز

W A Y 2 P A Y . S H O P
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لجستيک
L O G E S T I C

گفتوگوباآیهغفرانی،همبنیانگذارکارپوکهدرزنجیرهتأمینغذاودارونقشایفامیکند
لجستیک یکی از مهم ترین عوامل تأثیرگذار بر سلامت غذا و داروست. این حوزه از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است، زیرا مستلزم برنامه ریزی دقیق، انتقال سریع و امنیت بالا برای 

حمل ونقل مواد ضروری در سطح ملی و بین المللی است. حمل ونقل غذا و دارو در دسترس بودن و به موقع رسیدن به مقصد، برای سلامت جامعه امری اساسی است. بدون یک سیستم 
لجستیک سلامت قوی و کارآمد، عرضه و تأمین این مواد اساسی ممکن نیست و از این رو بروز کمبود و هدررفت آنها می تواند عواقب جدی و قابل توجهی برای جامعه به همراه داشته باشد. 

کارپو یک راه حل نوآورانه است که با تمرکز بر این حوزه حساس می خواهد نقش خود را در زنجیره تأمین غذا و دارو بازی کند. این هفته با یکی از هم بنیان گذاران کارپو صحبت کردیم و از او 
درباره تیم، محصول و مسیر پیش رویشان پرسیدیم. آیه غفرانی، کارشناس ارشد هوش مصنوعی که از ابتدا در حوزه نیازسنجی محصول و بررسی بازار فعالیت می کرده و در حال حاضر در 

بیشترین فعالیتش در قسمت مارکتینگ است، در این گفت وگو همراه ماست. 

کاهش ریسک و هزینه

چرارصددماییلجستیک
مهماست؟

 توجه به
کیفیت و ایمنی

مــواد غذایــی از جملــه محصولاتــی 
هســتند کــه نیازمنــد شــرایط حفــظ 
کیفیــت و ایمنــی مناســب هســتند تــا 
سالم و باکیفیت به دست مصرف کننده 
نهایــی رســانده شــوند. در مراحــل 
لجستیک، از تولید تا توزیع، نگهداری 
در دمــای مناســب یــک عامــل بحرانی 
اســت. از ایــن رو، رصــد دمــای مــواد 
غذایی در طول مسیر لجستیک بسیار 

اهمیت دارد. 
به ویــژه محصــولات  مــواد غذایــی، 
فاســدپذیر، در دماهــای غیرمناســب 
ممکن اســت کیفیــت خود را از دســت 
بدهند. رصــد دما در مراحــل ترخیص، 
حمل و نگهداری، اطمینان می دهد که 
کیفیت مــواد غذایــی در دماهــای مورد 

نیاز حفظ می شود.
مــواد غذایــی در دماهــای نامناســب 
ممکن اســت به خطــر بیفتنــد و باعث 
بروز سموم غذایی و بیماری های مرتبط 
شوند. رصد دما در مراحل لجستیک، 
اطمینــان می دهــد کــه مــواد غذایــی 
در دماهــای ایمــن حمــل و نگهــداری 
می شــوند و خطــر ایجــاد مشــکلات 

بهداشتی کاهش می یابد.
رصد دما در مرحله لجســتیک، امکان 
ردیابــی دمــای مــواد غذایــی را فراهــم 
می کند. بنابراین در صورت بروز هرگونه 
مشــکل در دمــا، می تــوان به ســرعت 
برخورد کرده و اقدامات لازم را برای رفع 

مشکل انجام داد.

REVIEWبررسی

 ایــده اولیه کارپــو از کجــا شــکل گرفت و 
چطور به تیم فعلی رسیدید؟ 

کارپو از زمســتان ۱۳۹۹ بــا ســه هم بنیان گــذار فعالیتش را 
در مرکــز نــوآوری دیجــی کالا )دیجی نکســت( شــروع کرد. 
امیررضا نجفی، مدیرعامل مجموعه  در مقطع کارشناسی 
ارشــد فناوری اطلاعات تحصیل کرده و راهبر فناوری پروژه 

کارپو است.
من و صــدف فتحعلی کــه در بخــش طراحی رابــط کاربری، 
توســعه فرانــت محصــول و ســئو فعالیــت می کنــد، دیگــر 
هم بنیان گذاران کارپو هســتیم. ایده اولیــه کارپو از آنجایی 

شــکل گرفت کــه مــا تمایــل داشــتیم در حــوزه حمل و نقل 
فعالیــت کنیم. بــا بررســی و صحبت بــا واحــد حمل ونقل 
دیجــی کالا، آگاهــی پیــدا کردیــم کــه حــوزه حمل ونقــل 
بــا چالش هــای مختلفــی مواجــه اســت و بــه راه حل هــای 
نوآورانــه نیــاز دارد. در نتیجه، تصمیم گرفتیــم تمرکز خود 
را بــر حــل مشــکلات مرتبــط بــا راننــدگان بگذاریــم؛ زیــرا 
راننــدگان، به عنوان یکــی از رکن هــای اساســی و همچنین 
عامل هزینه زای ســازمان ها، نقش بســیار مهمی در حوزه 
حمل ونقل ایفا می کنند. برای ارائه راه حل های مناسب، ما 
به بررسی سیستم های مشابه در سطح جهان و همچنین 

تحلیل عمیقی از نیازهای شــرکت های داخلی پرداختیم. 
با تحلیل دقیق این سیســتم ها و شــناخت بهتــر نیازهای 
شــرکت ها، ما امکانــات متنوعی را بــرای شــرکت ها در نظر 
گرفتیم. این امکانات شــامل ابزارها و سرویس هایی است 
که بتواند به رانندگان در بهبود شرایط کار، مدیریت و ارتباط 
با سازمان ها کمک کند. بر اساس نیازهای خاص هر شرکت، 
ما امکانــات را به طور سفارشــی طراحــی کــرده و به صورتی 
متناســب با شــرایط و الزامــات آنهــا ارائه می دهیــم. هدف 
اصلی مــا در کارپــو، ایجاد یک بســتر هوشــمند و مطمئن 
برای رانندگان و شرکت هاســت تا بهبود بهره وری، افزایش 
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گفتوگوبامجیدعبداللهخانی،مدیرعاملشرکترهندهوشمنددرباره
تحولدیجیتالوضرورتهایآن؛اومعتقداستچنانچهتحرکیدربازاری

مشاهدهنشود،یانیازیشناسایینشدهیابهمشترینیازینیست
سال هاست با مفهومی به نام »تحول دیجیتال« آشنا هستیم، اما منظور از این عبارت چیست؟ چرا برخی شرکت ها رغبتی به این جنس از تحول ندارند؟ آیا رگولاتور نتوانسته 

به درستی برای این حوزه تنظیم گری کند یا مشکل از جای دیگری است؟ وقتی صحبت از تحول دیجیتال می شود، ما کجا ایستاده ایم؟ شرکت رهند هوشمند سال هاست در حوزه 
زیرساخت های تحول دیجیتال فعالیت می کند و مشتریانی چون بانک سینا، آپسان، دیجی پی، پارت، بانک قرض الحسنه مهر ایران و... دارد. با توجه به سابقه چندین ساله 

مؤسسان این شرکت در طراحی و معماری سامانه های نرم افزاری بانکی، مالی و صنعتی، رهند هوشمند توانسته نقش مهمی در توسعه تحول دیجیتال ایفا کند. به همین دلیل به 
سراغ مجید عبدالله خانی، مدیرعامل این شرکت رفتیم تا هم در مورد گستره کار رهند هوشمند توضیح داده و هم به پرسش های ما حول محور تحول دیجیتال پاسخ دهد.

 تحول دیجیتال
ضد انحصار است

آسیبزدنبوروکراسی
سنتیبهیکصنعتمهم

زمان ورود به بازار 
 مزیت رقابتی

دنیای نرم افزار
 وقتــی صحبــت از تحــولات 
فناورانه می شود، کسب و کارها 
بــه چابکــی و ســرعت نیــاز دارنــد، زیــرا 
ممکن اســت ایده شــان بــرای خلق یک 
محصول در زمانی کوتاه تر توسط تیمی 
دیگر به مرحله اجرا برسد یا بازار از نیازی 
که منشاء تولید آن محصول است، عبور 
کرده و دغدغــه خود را به شــکل دیگری 
رفع و رجوع کند. همیــن موضوع باعث 
می شــود زمان یکی از فاکتورهای مهم و 

اثرگذار در کسب و کارهای فناور باشد.

عبدالله خانــی،  مجیــد   
مدیرعامل رهند هوشــمند نیز 
یکی از چالش های عمده حوزه نرم افزار را 
مدت زمان لازم از طراحی تا ورود به بازار 
می داند. او معتقد است بوروکراسی های 
 تولید سنتی نرم افزار هم به عدم انطباق 
نرم افزار با تحولات بازار منجر می شود. 
عبدالله خانــی می گویــد: »به کارگیــری 
معمــاری بــا قابلیت هــای بنیادیــن برای 
ایجاد چابکــی و واکنش ســریع، راه حل 

همگام شدن با نیاز بازار است.«

 مدیرعامــل رهند هوشــمند به 
ضــرورت توجــه بــه مدت زمــان 
ورود به بازار اشــاره و آن را مزیت رقابتی 
دنیــای امــروز حــوزه نرم افــزار معرفــی 
می کند؛ از نگاه او تنها راه رسیدن به این 
اســتاندارد، تعامــل و همــکاری میــان 
شــرکت های مختلــف بــرای ارائــه ایــن 
سرویس هاست. عبدالله خانی معتقد 
میــان  انتــزاع  اســت هرچــه ســطح 
ارائه دهنــدگان این ســرویس ها بیشــتر 
باشد، پایداری این سرویس هم  افزایش 

پیدا می کند.

 رهنــد هوشــمند در راســتای 
برنامه های خود تصمیم دارد به 
همــکاری خــود با فرابــوم عمق بیشــتری 
بدهد و این را الزام می داند. عبدالله خانی 
در ایــن خصــوص می گوید:»نگاه مان به 
تولیــد ســرویس ها و خدمــات بانکــی، 
فرایندی و اکوسیستمی است؛ با توجه  به 
ظرفیت فرابوم و خلأهای اکوسیستم، در 
حوزه های غیربانکی هم همکاری خود را 
برای رشد اکوسیستم با فرابوم گسترش 

خواهیم داد.«

REVIEWبررسی

داستان اصلی
L E A D  S T O R Y

 کمی دربــاره فعالیت های شــرکت رهند 
هوشمند توضیح می دهید؟

ما پلتفرم ایده هوشمند را داریم که یک کلان راهکار است؛ 
این پلتفرم زمان و هزینه تولید و ارائه یک مؤلفه دیجیتال را 

کاهش داده و با به کارگیری شیوه نوین توسعه و استقرار در 
معماری مایکروسرویس، توسعه پذیری، پایداری و چابکی 
بیشتری را از بعد عملیاتی ایجاد خواهد کرد. این پلتفرم با 
ایجاد قابلیت های بنیادین در خصوص اتصال، هماهنگی 

و همگون سازی سرویس ها بر بســتر فرایند و ایجاد انتزاع 
در لایه واســط کاربری، ارائه ســرویس های جدید را آســان 

می کند.
شرکای تجاری رهند هوشمند، نقش مؤثر و کلیدی در ارائه 

I N T E R V I E W
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فين تک
F I N T E C H

معاوناقتصادیوزارت
اموراقتصادیودارایی

خبرداد

راه اندازی نهاد 
ضمانت برای 

تضمین سودآوری 
ایده ها

معــاون اقتصــادی وزارت امــور اقتصــادی 
و دارایــی از توســعه نهــاد ضمانــت در 
کشــور خبر داد و تصریح کــرد: »بانک ها 
نمی توانند ســره از ناســره ایده هــای حوزه 
کســب وکار را تفکیــک کننــد. در همیــن 
راســتا نهادهــای توســعه بــرای ضمانــت 
تضمین ایده ها ایجاد می شوند تا صاحبان 
ایده از این مســیر اعتبار بانکی و بورســی 
مورد نیازشــان را تأمین کنند.« به گزارش 
ایرنا، سید علی روحانی در میز پاسخگویی 
مرکــز ارتباطــات نهــاد ریاســت جمهوری 
در نمایشــگاه کتــاب تهــران از افزایــش 
ســرمایه صندوق هــای ضمانــت از محل 
منابع تبصره ۱۸ بودجــه خبر داد و گفت: 
»بانک ها در حالت عادی امکان تشخیص 
ســره از ناســره ایده هــای مربــوط بــه حوزه 
کســب وکار را ندارنــد و بــه همیــن دلیــل 
تنها موضــوع مهم برای آنهــا، اخذ وثیقه 
ملکــی از صاحبان کسب وکارهاســت که 
در بســیاری از موارد صاحبان ایــده لزوماً 
دسترســی به وثیقــه  تعیین شــده ندارند 
و بــرای همیــن دولــت بــه دنبــال توســعه 
نهاد ضمانت در کشور اســت.« به گفته 
روحانی، این نهادهای واسطه ای ایده های 
کسب وکار را به صورت تخصصی ارزیابی و 
ایده هایی را که قابلیت توسعه و سودآوری 
دارند تضمیــن می کنند و صاحبــان ایده 
بــه پشــتوانه ایــن تضمیــن بــرای تأمیــن 
منابع مــورد نیازشــان برای اجــرای ایده ها 
بــه بانک هــا مراجعــه کننــد. او می گویــد: 
»بــا اقدامــات وزارت اقتصــاد، ســرمایه 
صندوق هــای مختلــف در حوزه های علم 
و فناوری و پژوهش و نیز صندوق توســعه 
صنایع دریایــی، کشــاورزی و الکترونیک 
افزایش  یافته و زیرســاخت مناسب برای 

جهش تولید فراهم می شود.«

NEWSخبر

نگاهیبه۱۰بانکدیجیتالیبرترسال۲۰۲۲
کهتوانستهاندبهرشدخوددرصنعتمالی

واعتباریادامهدهند

 نئوبانک ها
اخلالگران بانک های سنتی

10
جودو بانک  

جودو بانک در ملبورن اســترالیا مســتقر اســت. این بانک 
در ســال ۲0۱۸ توســط »جوزف هیلــی« و »دیویــد هورنری« 
تأســیس شــد. بانک جــودو در حــال حاضر بــه بیــش از ۱0 
هزار مشــتری خدمات رســانی می کند و یکی از جدیدترین 
یونیکورن هــای فین تکــی استرالیاســت. جــودو بانــک ۲۱۶ 
میلیون دلار در یک دور تأمین مالی در سال ۲0۲0 جمع آوری 
کرد. ارزش این بانک در نوامبر ۲0۲۱ نسبت به دو سال قبل 

افزایش صد درصدی داشت و به ۲.۶ میلیارد دلار رسید. 

9
مانی لاین

مانی لاین در نیویورک مستقر است و در سال ۲0۱۳ توسط 
»دی کوبــی«، »چــی مــون فونــگ« و »پراتیــوش تیــواری«؛ 
کارشناســان فنــاوری و بانکــداران وال اســتریت تأســیس 

ریالآفشورجایگزین
دلارمیشود؟

 گزینه ها برای
حذف دلار

رئیس کل بانک مرکزی در نشست ماهانه با اقتصاددانان 
از بررسی طراحی »ریال آف شور« برای استفاده در بازارهای 
افغانستان و عراق خبر داده، اما توضیحی راجع به جزئیات 
این ریال نداده اســت. بررســی های »راه پرداخــت« در این 
زمینــه نشــان می دهد کــه طراحــی ریال آف شــور از ســوی 
حاضران در این جلســه بــرای اســتفاده ریــال در مبادلات 
تجاری برون مــرزی مطرح شــده و بانک مرکزی قصــد دارد 
این موضوع را مورد بررسی قرار دهد و به نظر می رسد یکی 
از برنامه هــای این بانک نیز اســتفاده از ریــال دیجیتال در 

مبادلات بین مرزی خواهد بود.
محمدرضــا فرزیــن، رئیــس کل بانــک مرکــزی در آخریــن 
نشســت ماهانه خود با برخــی از اقتصاددانــان از طراحی 

ریالی به نام »آف شور« برای استفاده در بازارهای افغانستان 
و عــراق خبــر داد. پیــش  از ایــن، رئیس جمهــور بــه بانــک 
مرکزی دستور داده بود تا با همکاری دستگاه های مرتبط، 
زمینه های انجام معاملات تجاری بر اساس واحد پولی ایران 
و کشــورهای هدف را فراهم و برای حذف تبــادلات دلاری از 

چرخه معاملات اقدام کند.
برخی از حاضران در این جلســه ازجمله مرتضی عزتی در 
گفت وگو بــا راه پرداخت دربــاره جزئیات پیاده ســازی ریال 
آف شــور می گویند: »بانک مرکزی در این جلسه جزئیات 
و برنامه دقیقی برای طراحی ریال آف شــور مطــرح نکرده و 
اطلاعی از این موضــوع نداریم، اما در کل، ریال آف شــور از 
سوی یکی از حاضران مطرح شد و بانک مرکزی فقط برای 
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گردشگری
T O U R I S M

رئیسهیئتمدیرهانجمن
صنفیدفاترسفرهوایی،
گردشگریوزیارتیاستان

تهران:

 آمارها
در حوزه گردشگری 

واقعی نیست
 چــون مــا آمــاری کــه در زمینــه 
گردشگری ارائه می دهیم، افرادی 
هســتند که وارد کشــور می شــوند و طبق 
قوانیــن و شــاخص های بیــن المللــی 
نمی توانیم آنها را به عنوان گردشگر در نظر 
بگیریم. اما برخی اوقات در آمار و اعدادی 
که ارائــه می دهند، این افــراد هم به عنوان 
گردشگر در نظر گرفته می شوند که صحیح 
نیست. تا زمانی که حســاب های اقماری 
در گردشــگری و آمــار توریســت های 
واقعی مان مشخص نشــود، ارائه آمار در 

این حوزه کار بیهوده ای است. 

 بــرای مثــال افــراد زیــادی از 
کشــورهای  مرزنشــین های 
همســایه در مناطق مــرزی  ما بــا توجه به 
مابه التفــاوت نــرخ ارز و ریــال، وارد ایــران 
می شوند و خریدهای روزمره شان را اینجا 
انجام می دهند و به خانه شان برمی گردند. 
این اتفــاق نه تنهــا برای کشــور ما ســودی 
نــدارد، بلکــه می توانــد ضــرر و زیــان هــم 
داشــته باشــد. این افراد گاهــی حتی یک 
شــب هــم در ایــران اقامــت نمی کننــد که 
بگوییم برای صنعت گردشگری درآمدی 
دارند؛ چنــد ســاعت می آیند، کارشــان را 
انجــام می دهنــد و می رونــد. امــا بعضــی 
آمــار  را هــم جــزو  اینهــا  مــا  اوقــات 

گردشگری مان به حساب می آوریم. 

 ما یــک مســافر و یک گردشــگر 
داریــم کــه مفاهیــم متفاوتــی 
هســتند. بایــد ببینیــم گردشــگر بــا آن 
المان هایی کــه دارد چقــدر می تواند برای 
جامعــه میزبــان مفیــد باشــد و از ســویی 
جامعه میزبان باید تلاش کند، نیازهایی را 
که یــک گردشــگر دارد برطــرف کنــد. این 
درک متقابــل میــان جامعــه میزبــان و 
و  بیایــد  وجــود  بــه  بایــد  گردشــگر 

زیرساخت های لازم ایجاد شود.

 همچنین باید ایــن درک برای ما 
باید به وجــود بیایــد که تنهــا راه 
برون رفت از شرایط فعلی اقتصادی کشور 
صنعت گردشگری است. اگر دست یک 
نفر را ببندیم و بگوییم شنا کن نمی تواند 

این کار را انجام دهد.

ANALYSISتحلیل

 در حــال حاضــر 
صنعــت  وضعیــت 
گردشــگری را چگونــه 
ارزیابــی می کنیــد و 
فکــر می کنیــد در 
ســال جدیــد ایــن 
صنعــت توانســته از 
شــوک اتفاقــات ســال 

گذشته بیرون بیاید؟

شــرایط بــد گردشــگری فقــط 
به شــرایط نیمه دوم ســال گذشــته برنمی گــردد. از آبان 
ســال ۹۸ و اتفاقات آن ســال این صنعت دچار مسائلی 
شــد کــه بــا ماجــرای هواپیمــای اوکراینــی و ترور ســردار 
ســلیمانی ادامــه یافــت و در نهایــت وارد دوران کرونــا 
شــد. در مجمــوع ســه، چهار ســالی اســت کــه صنعت 
گردشگری شــرایط سختی را پشت ســر گذاشته است. 
بعــد از نــوروز ۱۴0۱ به تدریــج بــا توجــه به کمرنگ شــدن 
کووید-۱۹و لغــو محدودیت هــای بهداشــتی روزنه هایی 
برای رونــق گردشــگری ورودی در کشــور ایجاد شــد و ما 
درخواست های خوبی برای فصل دوم گردشگری ورودی 
داشتیم. ما در شرایطی هستیم که تبلیغات منفی علیه 
کشور ایران زیاد شده است. در سنوات گذشته هم این 
تبلیغات وجود داشت و مسائلی مانند ممنوعیت سفر 
به ایران را داشتیم که اخیراً کشورهای غربی به آن دامن 
زد ه اند و این موضوع باعث شــده رکود خیلی شدیدی را 
شاهد باشیم؛ به نوعی ما فصل دوم سفرها در سال ۱۴0۱ 
و فصل اول ۱۴0۲ را از دســت دادیم. اما بــرای فصل دوم 
امسال درخواست هایی از سوی گردشــگران وجود دارد 

که امیدواریم شاهد رونق در این بخش باشیم.

 ایــن درخواســت ها بیشــتر از کــدام 
کشورهاست؟

 به نوعی گردشگری ایران در حال تغییر است و به جای 
کشورهای غربی که سفری به ایران ندارند، روسیه، چین 
و کشورهای دیگر جایگزین گردشگران غربی می شوند.

 آیــا در حــال حاضــر در عمــل جــذب 
گردشگر از کشورهای چین و روسیه اتفاق افتاده 

است؟

رونــد ورود گردشــگران روســی و چینــی بــه ایــران نشــان 
می دهد کــه روی این موضوع کار می شــود، امــا به لحاظ 
آماری اینکه بگوییم در چند ماه آینده چه اتفاقی خواهد 
افتــاد، خیلــی قابــل پیش بینــی نیســت. هــر چنــد نــوع 
ارزآوری گردشــگران و میزان درآمدی کــه می توانند برای 
کشور داشــته باشــند متفاوت اســت. قطعاً گردشگران 
اروپایــی و آمریکایــی می تواننــد از لحــاظ هزینه کــرد و 
درآمــدی کــه بــرای صنعــت گردشــگری دارنــد مفیدتــر 
باشند. اما با توجه به شرایطی که در آن قرار داریم، نباید 

بازارهای دیگر را نادیده بگیریم.

 آیا برای مثال گردشــگری ســلامت نیز 
روســیه  و  چیــن  کشــورهای  از  می توانــد 

مراجعه کنندگانی داشته باشد؟ 
باید دید نوع خدمــات درمانی که در ایران ارائه می شــود 
به چه شــکل اســت. البته ما پزشــکان حاذقی داریم اما 
معمولاً این گردشــگران هزینه های درمانی شــان توســط 
بیمه هــا در کشــور خودشــان پوشــش داده می شــود، به 
همین دلیــل احتمالاً کمتر بــا این قصد به ایــران بیایند. 
هرچنــد وقتــی توریســت فرهنگی به کشــور مــا می آید، 
می توان روی حوزه سلامت هم کار کرد. اگرچه برای چین 
یک مقدار طولانی بودن زمان پرواز برای حوزه گردشگری 
سلامت مناسب نیست، اما هزینه های پایین درمان در 

کشور می تواند برای برخی افراد جذاب باشد. 

 در حال حاضر از کدام کشورها در حوزه 
گردشگری سلامت ورودی داریم؟

مــا آمــار خوبــی از کشــورهای همســایه ماننــد عــراق و 
افغانستان در حوزه گردشگری ســلامت داریم. در مورد 

کشور آذربایجان هم این قضیه وجود داشته است.

 برای کدام بخش از صنعت گردشگری 
شانس بیشتری قائل هستید که رونق گیرد؟  

در زمینــه تورهــای ورودی بــه کشــور بایــد توجه داشــت 
که ارزان بــودن یک کشــور صرفاً نمی توانــد عامل جذب 
توریست باشد. وقتی در جهان درباره ایران این تبلیغات 
منفــی صــورت می گیــرد، بدیهی اســت بــا کاهــش ورود 

گردشگر مواجه شویم. واقعیت این است باید روی بحث 
تبلیغات و مبارزه با ایران هراسی در سطح جهان کار شود 
که این هم یک بحث حاکمیتی است و جزو وظایف دولت 
اســت. اگر این اتفــاق بیفتد، بخــش گردشــگری ورودی 
قابل قیاس با سایر قسمت ها نیست. بخش گردشگری 
خروجی ما در حال حاضر با توجه به قیمت دلار شرایط 
خوبــی نــدارد. مســافرت خارجــی برای قشــر متوســط و 
حتی متوســط رو به بــالای ما تبدیــل به یک رؤیا شــده و 
فقط بخش متمول جامعه می تواند از آن استفاده کند. 
در بخــش گردشــگری داخلی هم شــاید شــاهد اتفاقات 

بهتری باشیم. 

 اولویت دولت باید چه باشــد تا بتواند 
به صنعت گردشگری کمک کند؟

اینجــا بحــث تســهیلات و تمهیداتــی اســت کــه دولت 
می تواند برای فعالان این صنعت مانند معافیت مالیاتی، 
معافیت بیمه و تخفیف در حامل های انرژی و ســوخت 
در نظر بگیرد تا صنعت گردشگری بتواند سر پا بایستد. 
بر اســاس شــرایطی که داریم دولــت و مردم توقــع دارند 
ورود گردشگر خارجی افزایش یابد، اما برای این کار باید 
هزینه هایی صورت گیرد. در حال حاضر شرکت در یک 
نمایشــگاه گردشــگری بیش از یک میلیارد تومــان برای 
یک دفتر مســافرتی یا شــرکت گردشــگری هزینــه دارد. 
اینها را شــرکت ها دارنــد از جیــب پرداخــت می کنند به 
این امید که گردشــگر جذب کنند و اقتصاد کشــور از آن 
منتفع شود. پس دولت هم باید در این زمینه به فعالان 

این حوزه کمک کند. 
برای این اتفاق مهم تســهیلات و تمهیــدات دولتی برای 
فعــالان حــوزه گردشــگری در نظــر گرفتــه شــود و در این 
شرایط حمایت شوند، آن هم در شرایطی که در سه چهار 
سال گذشته بحران رکود و ورشکســتگی و کرونا و بسته 
بودن ویزای توریســتی کشــور همــه بوده اســت. مادامی 
که این اتفاق نیفتد و یکســری از رانت ها و انحصارهایی 
که در این صنعت وجود دارد، برداشته نشود، نمی توان 
منتظر اتفاق مثبتی بود. این رانت ها در واحدهای اقامتی 
وجــود دارد. در بخش پروازی بیشــتر وجــود دارد. توزیع 
خدمات و توزیع استفاده از خدمات به صورت یکسان و 

یکنواخت نیست. 

صنعت گردشگری در دنیا به عنوان یکی از زودبازده ترین حوزه های اقتصادی مطرح است. این 
صنعت بیشترین کاهش نرخ رشد بیکاری را در دنیا دارد و می تواند با سرعت در یک کشور یا 

منطقه ایجاد شغل کند. با توسعه گردشگری در یک کشور شرایط رشد برای صنایع دیگر 
هم فراهم می شود. به همین دلیل بسیاری از کشورهای دنیا، این صنعت را یکی از 

اولویت های اقتصاد خود قرار داده اند. همه این اتفاقات در حالی می افتد که در ایران 
صنعت گردشگری همچنان پس از یک رکود چهار ساله نتوانسته خود را بازیابی 

کند و بهبود حالش به اما و اگرهای بسیاری از جنس سیاست های کلان کشور 
وابسته است. 

حاکمیت باید با 
ایران هراسی مبارزه کند

گفتوگوباامیرپویانرفیعیشاد
رئیسهیئتمدیرهانجمنصنفیدفاترسفرهوایی

گردشگریوزیارتیاستانتهران

I N T E R V I E W



شــــــــــــــمــــــــــــــاره 96
31 اردیبهشت 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

25

آينده
F U T U R E

بــر اســاس گزارش هــای رســانه های شــانگهای 
شرکت خودروسازی تسلا در ســال گذشته تقریباً 
یک چهــارم ارزش کل تولید خودرو شــانگهای را به 
خود اختصــاص داد. این اتفاق نشــان می دهد که 
تولید خودروهــای الکترونیکی در چین با ســرعت 
رو به افزایش است. چن کله، معاون بخش ارتقای 
تولید هوشمند در کمیسیون اقتصادی و اطلاعات 
شهرداری شــانگهای در تور تســلا برای رسانه های 
محلی شانگهای توضیح داد: »اولین خودرو تسلا 
از کارخانــه مســتقر در شــانگهای در ســال 2019 
عرضه شد. در سال 2022 ارزش تولید خودروهای 
الکترونیکی شانگهای 1۸3/9 میلیارد یوان )26/4 
میلیارد دلار( بود که حدود 23 درصــد از کل تولید 

خودرو شانگهای را تشکیل می داد.«
جالب توجــه اســت در ســال 2022 بیــش از نیمی 
از خودروهایــی کــه تســلا در ســطح جهــان عرضــه 
کرد، در کارخانه شــانگهای تولید شــده بودند. این 
کارخانــه در حــال حاضــر قــادر اســت که در ســال 
1/1 میلیــون خــودرو تولیــد کنــد.  چــن همچنیــن 

»ارزش  گفــت: 
تولید خودروهای 

الــــــــــکترونیــــــــکی 
تولیـــــــــدشـــــــــده در 
کارخانه شــانگهای، 

صنعتی شانگهای را در سال 1/3 درصد کل تولید 
گذشته افزایش داده است.«

تلاش شرکت تسلا برای بومی سازی تولید قطعات 
مــورد نیــاز در تولیــد خودروهــای الکترونیکــی این 
شرکت باعث ایجاد 100 هزار شغل در بخش تأمین 
شــده و 60 قطعه ســاز چینی را وارد زنجیــره تأمین 

جهانی این شرکت کرده است. 
چن افــزود: »مقامات شــانگهای به تقویــت روابط 
بــا تســلا ادامــه خواهنــد داد و تــلاش می کننــد 

خودروهای خودران را به این کشور بیاورند.«
لازم بــه ذکــر اســت کــه در ســال 2021، خودروهای 
تســلا در مجتمع هــای نظامــی چیــن و برخــی از 
تأسیســات دولتــی بــه دلیــل نگرانی از جمــع آوری 
داده های حساس توسط دوربین ها ممنوع شدند.

چینبهتقویتروابطش
باتسلاادامهمیدهد

سهم ۲۵درصدی 
تسلا در صنعت 

خودروسازی چین
سازندگانترجیحمیدهند

خودروهایشاسیبلندوبزرگتولیدکنند

محبوبیت روزافزون وسایل نقلیه الکتریکی 

INFORMATIONآمار

بــر اســاس داده هــای آژانــس بین المللــی 
انــرژی، بیــش از نیمــی از خودروهــای برقــی 
 ،۲0۲۲ فروخته شــده در جهــان در ســال 
شاســی بلند، نیمه شاســی و خودروهای بزرگ 
بوده انــد. بزرگ تریــن خریــدار خودروهــای 
شاســی بلند برقــی و خودروهای برقی در ســال 
۲0۲۲ ایــالات  متحده بــود. تقریباً بیــش از ۸۲ 
درصــد خودروهــای الکتریکی خریداری شــده 
توسط ایالات متحده در دو دســته مذکور قرار 
می گیرند، اما اروپا در مقایســه با ســایر جهان 
برای خرید این دسته از خودروها تمایل کمتری 

از خود نشان داده است. 
وقتی به آمار سایر قاره ها نگاه می کنیم، متوجه 
می شــویم رونــد بــازار تغییر کــرده اســت. بین 
سال های ۲0۱۸ تا ۲0۲۲، تعداد مدل های بزرگ 
خودروهــای الکتریکــی در آمریــکای لاتیــن، 
در اروپــای شــرقی و خاورمیانــه ســه برابــر و در 
آفریقا چهار برابر شــده اســت. در همیــن بازه 
زمانــی،  تعــداد مدل هــای کوچــک و متوســط 

خودروهای الکتریکــی در همین مناطق حدود 
۶0 تا ۱۶0 درصد افزایش یافته اســت. فقط در 
آســیا خودروهای الکتریکی کوچک و متوسط 
حضور نسبتاً قوی خود را حفظ کرده اند. با این 
حال مدل هــای کوچک و متوســط خودروهای 
الکتریکی در آســیا کمتــر از خودروهــای برقی 

بزرگ به فروش می رسند.
آژانس بین المللی اشــاره می کند که در ســطح 
بین الملــل تمرکز خودروســازان بــر خودروهای 
برقی بــزرگ و گران قیمت اســت و این موضوع 
باعث کاهــش پذیــرش خودروهــای الکتریکی 
در بازارهای کمتر ثروتمند می شــود. در نتیجه 
این تفکر به وجود می آید که اکثر مردم قادر به 
خرید خودروهای الکتریکی نیستند. واقعیت 
این اســت که تولید خودروهای شاســی بلند و 
بزرگ الکتریکی به نفع ســازندگان است، زیرا 
معمولاً گران تر هســتند و ســودآوری بیشتری 
دارنــد. بــرای مصرف کننــدگان هــم نگهــداری 

خودروهای بزرگ تر، گران تر تمام می شود.

جهان %39 %18 %43

شاسی بلند خودروهای بزرگ*

خودروهای بزرگ

خودروهای کوچک و متوسط

خودروهای کوچک و متوسط

اروپا %35%24%41

آمریکا %22 %18%60

آمار خرید خودروهای الکتریکی بر اساس مدل و منطقه 

تعداد مدل های  مختلف خودروهای الکتریکی ** موجود در هر منطقه 

*شامل خودروهای نیمه شاسی می شود. **شامل خودروهای هیبریدی می شود.

آسیا

201۸ 2022

آفریقا

201۸ 2022

 آمریکای لاتین
و حوزه کارائیب

201۸ 2022

اروپای شرقی 
آسیای غربی و 

خاورمیانه

201۸ 2022

4 7
13 2219 21

18 14 34
38 50

79 84

35
11 9
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برند کارفرمايی
E M P L O Y E R 

B R A N D

کارپارهوقتوتوانمندی
کارکنان

نگرانی کارفرمایان 
بی مورد است

آمریکایی ها به طور فزاینده ای به مشاغل 
پاره وقــت روی آورده انــد. نظرســنجی 
دســامبر »لندینــگ تیــری« نشــان داد 
کــه ۴۴ درصــد از آمریکایی هــا عــلاوه بر 
کار تمام وقــت، یک برنامه جانبــی دارند 
کــه ایــن رقــم از ســال ۲0۲0 یــک جهش 
۱۳درصدی را نشان می دهد. این رقم در 
میان کارمندان نسل زد ۶۲ درصد است. 
صــرف نظــر از اینکــه یــک کار جانبی به 
پرداخت صورت حســاب ها و خریدهای 
بــزرگ کمــک می کنــد، مــردم بــه دلایــل 
مختلفی کار جانبی را انتخاب می کنند، 
به خصــوص کــه بــازار انجــام ایــن کار 
به صورت فریلنس بسیار در دسترس تر 

شده است. 
هادســون سشــنز، اســتادیار مدیریت و 
سازمان در دانشکده بازرگانی کاکس در 
دانشگاه متدیست جنوبی به پادکست 
»از وی ورک« وال اســتریت ژورنــال 
می گوید: »علاوه بر مزایای مالی، مشاغل 
پاره وقت جانبــی ممکن اســت عملکرد 
کارمنــدان را در کارهای روزانه شــان بهتر 

کند.« 
او می افزایــد: »آنهــا می تواننــد ایــن 
تجربیات مثبت و غنی را داشته باشند و 
آن را به کار تمام وقت خود منتقل کنند.« 
سشــنز که در مــورد فشــارهای جانبی و 
چگونگی تأثیر آنها بر رضایت و عملکرد 
نیــروی کار مطالعــه می کند، بــه مطالعه 
سال ۲0۲۱ خود اشاره کرد. توانمندسازی 
از طریــق مشــاغل پاره وقــت جانبــی و 
تأثیــرات آن بــر عملکــرد کاری تمام وقت 
نشــان داد در واقــع کار جانبــی می تواند 
بهــره وری کارمنــدان را در کارهــای روزانه 
خــود بیشــتر کنــد و بــه افــراد احســاس 
توانمنــدی و رضایــت دهــد. او می گویــد 
اغلب داشــتن یک شــغل جانبی باعث 
می شود مردم احســاس بهتری نسبت 
به خودشان داشــته باشــند و تأثیر آن را 

نمی توان دست کم گرفت. 
سشنز در ادامه می گوید: »در دهه های 
اخیــر درک کلــی از مشــاغل پاره وقــت 
جانبی و افــرادی که بــه آن مشــغول اند، 
تغییر کرده اســت. اما با وجود پذیرش و 
مشارکت رو به رشــد فرهنگ کار جانبی، 
هنــوز هم ممکــن اســت برخی رؤســا در 
مــورد انجــام کار جانبــی کارمنــدان خود 
تردید داشته باشند، زیرا نگران هستند 
آنها وقــت خــود را بــه طــور کامل بــه کار 

جانبی خود اختصاص دهند.« 

REVIEWبررسی

همهگیریکروناتوجهجهانرابهوضعیتسلامتوایمنیکارکناندرمحلکارجلبکرد
مسئلهایکهمیتواندبیتوجهیبهآن،کاهشبهرهوریکارکنانرابهدنبالداشتهباشد

سلامت کارکنان در اولویت است

بیش از ســه ســال پس از شــروع همه گیــری کووید۱۹، 
مسئله بازگشت به دفتر در مقابل کار از خانه هنوز حل 
نشده اســت. تنش مداومی در مورد کار از خانه ناشی 
از نیاز مدیــران به نــوآوری و نظــم و انضبــاط در مقابل 
تمایــل کارمندان بــه ترتیبــات انعطاف پذیرتر و کاهش 
زمان رفت و آمــد وجود دارد. همان طور کــه درور پولگ، 
شهرشــناس و مورخ دوســت دارد به ما یــادآوری کند، 
»رفت وآمد، پربارترین ساعات مردم را تلف می کند«. 
ایلان ماســک به کارمندان دســتور بازگشــت بــه دفتر 
کار را داده و می گوید کار کردن از خانه »چرند« است. 
ماســک در مصاحبــه بــا سی ان بی ســی بــه کارمنــدان 
دورکار گفــت کــه دیگــران ماننــد کارگــران کارخانه های 
خودروســازی، تحویل غذا و تعمیــرکاران نمی توانند از 

خانه کار کنند و این تفاوت را از نظر اخلاقی نادرســت 
خواند. مدیر دارایی »بلک راک« نیز به کارمندان خود 
گفته از ماه سپتامبر حداقل چهار روز در هفته در دفتر 
حضور داشته باشــند. آنها به جی پی مورگان، آمازون، 
اپل، دیزنــی و بســیاری از شــرکت هایی می پیوندند که 
به حداقــل ســه روز کار حضــوری در هفته نیــاز دارند. 
شــرکت های بیشــتری از کارمنــدان می خواهنــد کــه 
حداقل در سه روز در هفته به دفتر بیایند. این سبک 
ترکیبی ممکن اســت به عنوان یــک روش عادی جدید 
برای دفاتــر، تأثیرات نامشــخصی بر مشــاغل داشــته 
باشــد، اما نتیجــه قطعی هنوز مشــخص نیســت. در 
مراحل اولیه همه گیری شــاهد آزمایش کار تمام وقت 
از راه دور بودیــم. بســیاری از رهبــران ارشــد بــه طــور 

مسئله حضور!
جدالکارفرماوکارمندبه

پاییننرسیدهاست
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خرده فروشی
R E T A I L

باوجوداینکهفروشگاههایزنجیرهایدرژاپن
عملکردخوبیداشتهاند،امانتایجفروشگاههای

آمریکایینشانمیدهدکهخطرتعطیلیدر
کمینآنهاست؛هرچنددیرتر

 ضعیف ها نابود می شوند 
قوی ترها می مانند

تارگتبرایشبکهتبلیغاتیخود،رویکردمتفاوتیدرنظرگرفتهاست

راندل؛ فراتر از تبلیغات

REPORTگزارش

تارگت در حال انجام کاری جدید برای نزدیک 
شــدن بــه مشــتریان اســت. ایــن خرده فروش 
نســبت بــه رقبــای خــود ماننــد والمــارت و 
آمــازون رویکــرد متفاوتــی دارد. کســب و کار 
خرده فروشــانی کــه تبلیغــات دیجیتــال را 
به صورت مستقیم به فروشــندگان وب سایت 
و اپلیکیشــن های خــود می فروشــند، در نظــر 
یــد. شــرکت آمــازون و فروشــگاه های  بگیر
والمــارت در حــال حاضــر میلیاردهــا دلار از 
شبکه های تبلیغاتی خرده فروشی خود کسب 

درآمد می کنند.
امــا تارگــت حتــی در نمــودار ایمارکتــر در ۱0 
شرکت برتر با سریع ترین رشد درآمد تبلیغات 
دیجیتال در ســال گذشــته دیده نمی شود، در 
حالی که والمارت با ۴۲ درصد پیشتاز و آمازون 

با ۱۹ درصد بعد از آن است.

 پتانسیل رشد و سود عالی
با این حــال تارگت نشــان داده اســت 
کــه بــا شــبکه تبلیغاتی خــود به نــام رانــدل که 
برای اولین بار چهار سال پیش راه اندازی شد، 

سریع تر حرکت خواهد کرد.
برایــان کورنــل، مدیرعامــل شــرکت اخیــراً بــه 
ســرمایه گذاران گفــت: »شــرکت رســانه ای ما، 
راندل از ســال ۲0۱۹ با رشــد و پتانســیل ســود 
بیشــتر در آینــده، بــه طــور قابل توجهی رشــد 
کرده اســت. تبلیغ کننــدگان به دلیــل ارتباط و 
دسترســی به دنبال آن هســتند و مهمانان ما 
از تعامل و ارزشــی کــه ارائه می شــود، قدردانی 
می کننــد. رانــدل شــرکای قدرتمنــدی دارد و از 
آنجایــی کــه موجــب می شــود درک بهتــری از 
ترجیحات مهمانان مان داشته باشیم، ما را به 
خرده فروش بهتر و سودآورتری تبدیل می کند. 
مــا در نظــر داریم بــا توجــه به پتانســیل رشــد 
رانــدل، در ســال ۲0۲۳ تأکید و ســرمایه گذاری 

بیشتری روی آن داشته باشیم.«
این شــرکت اعداد مشــخصی را اعلام نکرده و 

فقط گفته این تجارت »بسیار سودآور« است 
و طــی دو ســال گذشــته ۶0 درصــد رشــد کرده 
اســت. در مقایســه با آنچه آمــازون و والمارت 
انجــام داده انــد، ایــن عــدد به نســبت کوچکی 
است. اما تارگت روشن کرده که شرکت راندل 
را صرفاً به عنــوان منبع درآمــد نمی بیند، بلکه 
می خواهــد بدانــد فروشــگاه های فیزیکــی و 
عملیــات دیجیتــال چگونــه می تواننــد به طــور 
یکپارچــه بــا یکدیگــر همــکاری کنند تــا روابط 

بلندمدتی با مصرف کنندگان داشته باشند.

 کاربران محوریت دارند
کریســتینا هنینگتون، معاون اجرایی 
و مدیــر ارشــد رشــد تارگت بــه ســرمایه گذاران 
گفته اســت: »بــرای مــا رانــدل چیــزی بیش از 
یک پلتفرم تبلیغات دیجیتال یــا منبع درآمد 
دیگری در صورت سود و زیان است. هدف این 
است که مهمانان ما تجربه ای مناسب و مرتبط 
داشــته باشــند و در عین حال به فروشــندگان 
کمــک کنیــم تــا بــه مهمانانــی کــه بــه احتمال 
زیــاد به محصــولات آنهــا علاقه مند هســتند، 

دسترسی پیدا کنند.«
بــه همیــن دلیــل اســت کــه تارگــت در حــوزه 
تبلیغات دیجیتال کندتر از رقبای خود حرکت 
کرده است. هنینگتون افزوده است: »به همین 
دلیل است که رویکرد ما به تبلیغات دیجیتال 
متفاوت از دیگران به نظر می رســد. ما کاربران 
خــود را در مرکز این اســتراتژی قــرار می دهیم، 
همان طور که در هر جنبه دیگری از تجارت خود 

این کار را می کنیم.«
مدیران در اظهارات به ســرمایه گذاران، به طور 
مــداوم از رانــدل به عنــوان »تارگــت ســرکل«، 
برنامــه جدیــد وفــاداری/ پــاداش شــرکت یاد 
می کننــد. بنابرایــن شــرط خوبــی اســت کــه 
خرده فــروش از تبلیغــات دیجیتــال اســتفاده 
کند تــا افراد بیشــتری را بــه ثبت نــام در تارگت 

سرکل سوق دهد.

ابتکاریکبرندلوکسبااستفاده
ازهوشمصنوعی

آینه آینده 

 »تیک کــوچ« فروشــگاه برنــد پوشــاک لوکس که از ســال 
۱۹۴۱ در شهر نیویورک مستقر است، از هوش مصنوعی 
به شیوه ای جذاب و هوشمندانه در ســوهو استفاده کرده 
اســت.  وقتی خریــداران در کوچ قدم می زننــد، با یک آینه 
واقعیت افزوده روبه رو می شوند که خریدار را در حال حمل 
کیف دستی پرفروش برند به نام تبی نشان می دهد.  آینه 
صفحه ای ایجاد می کند که یک تصویر متحرک را در زمان 
واقعی نمایش می دهد. ســپس نرم افزار هوش مصنوعی 
یک لایه ویدئویی اضافه می کند که نشان می دهد خریدار 
کیف را روی دســت یا روی شــانه های خــود حمل می کند.  
آینه های واقعیت افزوده و فناوری های ویترین آینه توسط 
»زیرو ۱0«، یک شــرکت AR مســتقر در نیویــورک که روی 




